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فرار رو به جلو وزارت نیرو
با مقصر جلوه دادن شرکت های داخلی

الف
این پایگاه خبری - تحلیلی نوشت: در حالی وزارت نیرو، نبود 
پــول و نقدینگی در بخش داخلی را عامل اصلی محقق نشــدن 
برنامه های افزایش ظرفیت نیروگاهی کشــور می داند و به دنبال 
همکاری گسترده با شرکت های خارجی است که دلیل اصلی این 
عقب ماندگی، بدقولی این وزارت خانه در انجام تعهدات مالی خود 
نسبت به شرکت های داخلی و عدم درنظر گرفتن امتیازاتی مشابه 

خارجی ها برای این شرکت هاست...
بررســی ها نشان می دهد در شــرایطی که به اذعان مسئولان 
فعلی وزارت نیرو خودکفایی در صنعت برق به بیش از 90 درصد 
رسیده است و 90 درصد صادرات خدمات فنی مهندسی کشور در 
حوزه صنایع آب و برق انجام می گیرد و با توجه به وجود بزرگترین 
شرکت نیروگاه ساز خاورمیانه در کشور )شرکت مپنا( و همچنین 
تولید بیش از 55 درصد برق کشور توسط سرمایه گذاران داخلی، 
نمی توان شرکت های داخلی را مقصر اصلی در عدم توسعه ظرفیت 
نیروگاهی کشــور و مسئولان وزارت نیرو را مبرا از اشتباه در این 

زمینه دانست.
 در این شــرایط بعید نیست که مقصر جلوه دادن شرکت های 
داخلــی در این عرصه، به نوعی فــرار رو به جلو وزارت نیرو برای 
توجیه قصور این وزارت خانــه در اصلاح رویه های اقتصادی خود 
باشــد. وزارت خانه ای که در طول 3 ســال عمر دولت یازدهم، نه 
تنها در راستای حمایت از شرکت های داخلی، تلاش موثری برای 
قانونی کردن اعطای »تضمین پرداخت« به این شــرکت ها نکرده 
است بلکه با تمسک به قانون تبعیض آمیز سرمایه گذاری خارجی، 

به دنبال اعطای این تضمین ویژه به شرکت های خارجی است.
واگذاری پرابهام میادین نفتی به شل

جوان
روزنامه جوان درباره توافق با شــرکت شل گزارش داده است:  
وزارت نفت روز گذشــته تفاهمنامه اي را با شرکت انگلیسي شل 
امضا کرد که بر اســاس آن این شرکت روي میادین مهم و بزرگ 
آزادگان جنوبي یادآوران و میدان گازي کیش مطالعه خواهد کرد 
و با ارائه برنامه توسعه خود و تأیید شرکت ملي نفت ایران به مرحله 

قرارداد خواهد رسید...
منوچهري تقریباً کار را تمام کرده بود و رسماً اعلام کرد این دو 
میدان براي چیني ها کنار گذاشته شده اند؛ چیني ها در فاز نخست 
میــدان یادآوران از نظر فنــي عملکرد قابل قبولي از خود به جاي 
گذاشته بودند و به همین دلیل فاز دوم هم براي آنها کنار گذاشته 
شــده بود تا دیروز که با شل تفاهمنامه توسعه فاز دوم امضا شد. 
منوچهري با تغییري ۱۸0 درجه اي به عملکرد چیني ها حمله کرد 
و گفت ما از عملکرد سینوپک در فاز اول راضي نیستیم. حملات 
تیز منوچهري به چیني ها موجب تعجب تعقیب کنندگان حوزه نفت 
شد زیرا حتي در خود شرکت ملي نفت هم چیني ها براي این دو 

پروژه انتخاب شده بودند.
 باتوجه به اینکه امضاهاي دیروز تعهدآور نیست مي توان امیدوار 
بود شرکت ملي نفت با تراشیدن رقیب جدي براي چیني ها قصد 
دارد قدرت چانه زني خود را افزایش داده و امتیازات بیشــتري از 
متقاضیان بگیرد ولي با توجه به مواضع اخیر وزارت نفت در قبال 
این میدان ابهامات بســیاري در این باره سؤال آفرین شد که دلیل 
این تحول عمیق چیســت؟ اگر مبنا رقیب تراشي بود دلیل انتقاد 

صریح از شرکت چیني چه بود؟
اقدام بی فایده دولت در تغییر واحد پول

آرمان
این روزنامه حامی دولت از مصوبه تغییر واحد پول انتقاد کرده 
است: تغییر واحد پول ایران از ریال به تومان یعنی حذف یک صفر 
از واحد پول در روز گذشته به تصویب هیئت وزیران رسیده است 
که به نظر برخی کارشناسان نه تاثیر چندانی روی واحد پولی که 
در حال حاضر نیاز به تغییر آن احســاس می شود، خواهد داشت، 
نه بر بازار ارز تاثیری می گذارد. تغییر واحد پول کشور ظاهرا اقدام 
چندان مناســبی نبوده،  هرچند که جزو لوایح بانک مرکزی بوده 
اســت، اما به نظر می رسد موجب تحمیل هزینه های بیشتری به 
دولت است و بر اثر فشار این هزینه ها ممکن است در آینده ای نه 
چندان دور نظیر چهار یا پنج ســال دیگر، دوباره مجبور به حذف 

صفرهای بیشتری از واحد پولی ایران شویم.
 از نظر علمی و همچنین با استفاده از تجربیات کشورهایی که 
این سیاست را پیشتر به کار برده اند،  جای حذف تنها یک صفر از 
واحد پول بهتر بود چهار صفر حذف می شد، زیرا حذف یک صفر 
عملا در زندگی و کار مردم اتفاق افتاده بود. با توجه به هزینه های 
تغییر واحد پول که شــامل هزینه چاپ مجدد اسکناس ها، هزینه 
تغییر سیستم های نرم افزاری حسابداری، هزینه تغییر اوراق بهادار، 
اسناد و دسته چک ها و قراردادهاست، ترجیح بر این بود که تصمیم 
بالاتری با چشم انداز دورتری برای سال های آینده اتخاذ می شد، زیرا 
اســتفاده از واحد پول تومان سال هاست که  به صورت غیر رسمی 

در کشور استفاده می شود...
حذف یک صفر هیچ اثری بر اقتصاد ندارد

ابتکار
این روزنامه حامی دولت از بی فایده بودن تغییر پول ملی گزارش 
داده اســت: برخی کارشناسان معتقدند حذف یک صفر هیچ گونه 
اثری بر اقتصاد کشــور نخواهد داشت و تنها مبادلات را به لحاظ 
حسابرســی ســاده خواهد کرد. مرتضی عماد زاده در گفت و گو با 
»ابتکار« در این خصوص می گوید: تبدیل شدن واحد پول از ریال 
به تومــان هیچ تغییری در وضعیت اقتصادی ایجاد نمی کند. اگر 
صفرهای بیشــتری حذف شود اقتصاد باید مراقب باشد تا شرایط 
تورم به حالت اول بازنگردد. در حال حاضر اقدامی در حال صورت 
گرفتن است که اثر ملموسی ندارد. مردم سؤال می کنند که تا به 
حــال مگر واحد پول تومان نبود. این اتفاق تنها امر حســابداری 
را تســهیل می کند و در حسابرســی ارقام بودجه و شرکت ها کار 

آسان تر می شود.
هزینه 2000 میلیارد توماني تغییر واحد پول

تعادل
تعــادل نیز گزارش داد: در صورتي که متوســط اســکناس و 
سکه هاي موجود را حدود 2000 تومان درنظر بگیریم، براي انتشار 
50 هزار میلیارد تومان یعني حداقل 25 میلیارد برگ اسکناس و 
ضرب ســکه باید انجام شود تا موجودي اسکناس و سکه کشور با 

حذف یک صفر از ریال به تومان تبدیل شود.
  بر این اساس براي 25 میلیارد برگ اسکناس یا ضرب سکه 
حداقل به رقمي معادل 2 هزار میلیارد تومان نیاز است تا این روند 
در یک دوره یکي، دو ساله به تدریج تومان را جایگزین ریال کند. 
از این رو این پرســش وجود دارد که با توجه به اینکه لازم اســت 
حذف صفرها در آینده نزدیک در دســتور کار قرار گیرد، آیا بهتر 
نیست در مقابل چنین هزینه اي، از ابتدا با حذف چهار صفر، واحد 

پول جدید را جایگزین کنیم؟  
 راهکار دیگر این است که با توجه به گردش اندك اسکناس و 
مسکوك که تنها 2 درصد از معاملات را شامل مي شود و بانکداري 
الکترونیک و استفاده از کارت هاي بانکي حدود 9۸ درصد معاملات 
نقد را به خود اختصاص داده است و نیاز کمتر به اسکناس و سکه 
را موجب شده است، لذا بهتر است که اسکناس و سکه به تدریج 
و به صورت طبیعي حذف شــود، زیرا مردم در محاوره و معاملات 
روزانه خود ۱0هزار ریالي را ۱000 توماني به زبان مي آورند و یک 

صفر اضافه مشکلي در معاملات ایجاد نمي کند.

اقتصاددرآینهرسانهها

مدیرعامل بورس کالای ایران گفت: قــرارداد اختیار معامله آماده 
راه اندازی در بورس کالای ایران است.

حامد ســلطانی نژاد از عملیاتی شــدن قراردادهای اختیار معامله )آپشــن( 
بر پایه ســکه طــلا در این بورس خبر داد و گفت: با توجه بــه تجربه راه اندازی 
معامــلات قراردادهای آتی در بورس کالای ایران، تثبیت جایگاه و افزایش عمق 
این معاملات در بازار سرمایه و همچنین گذشت زمان و حصول تجربه عملیاتی 
در سطح اجرایی، موجبات توسعه و رشد سایر ابزارهای نوین مالی در بازار سرمایه 

ایران فراهم شده است.
وی افزود: در این راســتا قراردادهای اختیار معامله که یکی از ابزارهای مهم 
پوشش ریسک در بازارهای مالی دنیاست، برای نخستین بار در بورس کالا آماده 
راه اندازی است. این ابزار در جهت تکمیل زنجیره  ابزارهای مالی موجود در بخش 
کالایی و ســرمایه گذاری کشور و همچنین تنوع بخشیدن به سبد ابزارهای مالی 

در دسترس سرمایه گذاران بازار، ایجاد خواهد شد.
مدیرعامل بورس کالای ایران اظهار داشت: با توجه به تجربیات موفق بورس های 
کالایی جهان در راه اندازی این معاملات، بورس کالای ایران طی چند سال گذشته 
پیگیری های لازم را برای عملیاتی شــدن معاملات این قراردادها انجام داده بود. 
اکنــون با اعمال تغییراتی در دســتورالعمل اجرایی معاملات قراردادهای اختیار 
معامله و آماده شــدن سامانه های معاملاتی مرتبط، معاملات قراردادهای آپشن، 
آماده راه اندازی اســت. به گفته سلطانی نژاد، این قراردادها از نوع اختیار خرید، 
با ســبک اعمال اروپایی و بر روی سکه طلا راه اندازی می شود. همچنین با توجه 
به پیچیدگی های موجود در این ابزار مالی، این قرارداد در بورس کالای ایران به 
نحوی طراحی شده که در زمان راه اندازی، فعالان فعلی بازار آتی به آسانی و بدون 
نیاز به دریافت کد معاملاتی جدید و رابط کاربری متفاوت از آنچه برای معاملات 
قراردادهای آتی وجود دارد، پس از گذراندن دور های آموزشی قادر به فعالیت باشند.

مدیرعامل بورس کالای ایران در پایان تصریح کرد: در ابتدای آغاز معاملات، 
انعقاد قراردادها از طریق ایســتگاه های معاملاتی کارگزاران انجام می شــود و در 
ادامه امکان انجام معاملات آنلاین این قراردادها بر روی سامانه های آنلاین فعلی 

نیز فراهم خواهد شد.

سلطانی نژاد خبر داد
قرارداد اختیار معامله

 آماده راه اندازی در بورس کالای ایران

هر  تضمینی  خریــد  نرخ 
کیلوگرم گندم با افزایش ناچیز 
2 درصدی و بدون هماهنگی با 
نرخ تورم ســالانه با 30 تومان 
افزایش قیمت در مقایســه با 
ســال قبل، 1300 تومان اعلام 

شد.
نرخ خرید تضمینی هر کیلوگرم 
گندم در ســال جاری بعد از 2 ماه 
و نیم تاخیر بالاخره با افزایش نرخ 
ناچیــز 2 درصــدی ۱300 تومان 

اعلام شد.
نرخ این محصول در سال زراعی 
گذشته ۱270 تومان و 5 ریال بود 
که در ســال جاری با این افزایش 
قیمت تنها نرخ آن رند شــده ولی 
همپای نرخ تورم رسمی سالانه بالا 

نرفته است.
نــرخ حقــوق کارمنــدان در 
ســال جاری با احتســاب افزایش 

۱0 درصدی تورم هر ســاله، ۱0 
درصد بالا رفته است اما نرخ خرید 
تضمینی گندم که اساســی ترین 
کالای تولید بخش کشاورزی کشور 

به حساب می آید و بر امنیت غذایی 
کشــور به شدت تاثیرگذار است 2 

درصد افزایش دارد.
بــه نظر می رســد دلیل اعلام 

دیرهنگام نرخ خرید تضمینی گندم 
همین افزایش قیمت ناچیز است تا 
کشاورزان بدون اطلاع از نرخ خرید 
تضمینی اقدام به کشت برای سال 

زراعی جاری کنند.
محمدباقــر نوبخــت رئیــس 
ســازمان برنامه و بودجه کشور در 
این باره بــا اذعان به اینکه ۱4هزار 
و 700 میلیــارد تومان بابت خرید 
تضمینی گندم )ســال گذشــته 
زراعی( پول پرداخت شــده است 
گفت: قیمت هــر کیلوگرم خرید 
تضمینی گندم برای ســال آینده 
۱300 تومان تعیین شده و حدود 
30 تومان بیش از نرخ امسال است.
مهدی کاظم نژاد مدیرکل دفتر 
برنامه ریزی تامین، توزیع و تنظیم 
بــازار و ذخایر راهبــردی وزارت 
جهاد کشاورزی نیز در گفت وگو با 
تسنیم با تایید افزایش 2 درصدی 
نرخ خرید تضمینی گندم در سال 
زراعی جاری اظهار کرد: نرخ همه 
تعیین شده  محصولات کشاورزی 
اما مصوبه این نرخ ها به دســت ما 

هنوز نرسیده است.
بنابراین گزارش محمود حجتی 
وزیر جهاد کشــاورزی 20شهریور 
ماه امســال و پیش از شروع سال 
زراعــی جدید در ســالن حجاب 
تهران در جمــع خبرنگاران اعلام 
کــرده بود کــه نرخ هــای خرید 
پیشــنهادی محصولات  تضمینی 
کشاورزی از یک ماه گذشته از طرف 
به شورای  وزارت جهاد کشاورزی 
اقتصاد پیشــنهاد شده است و در 
کمیسیون ها و کمیته های تخصصی 
شورای اقتصاد و سازمان برنامه ریزی 
و بودجه ریاست جمهوری در انتظار 

طی مراحل تصویب و ابلاغ است.
نرخ پیشــنهادی وزارت جهاد 
کشــاورزی که به موقــع اما بدون 
اطلاع رسانی رسمی ۱3۸4 تومان 
مطرح شده بود، در واقع مورد قبول 

دولت قرار نگرفته است.

با گذشــت دو هفته از حادثه 
قطار همچنان اظهارات مسئولان 
در مورد علت اصلی حادثه مبهم 

است.
در پی حادثــه دلخراش برخورد 
قطارهای مســافری تبریز-مشــهد و 
سمنان-مشهد، کمیسیون عالی سوانح 
راه آهن که مسئول بررسی ابعاد مختلف 
وقوع این حادثه است اعلام کرد: پس 
از بررســی  کارکرد سیســتم کنترل 
اتوماتیک قطار، اطمینا ن حاصل  شد در 
سانحه هفت خوان تعدادی از کارکنان 
راه آهن شمال شرق)۱( مستقیم نقش 

داشته اند.
به گــزارش فــارس، در دومین 
اطلاعیه رسمی این کمیسیون، حادثه  
در سه بخش »سانحه ریلی«، »حادثه 
آتش ســوزی« و »امــداد و مدیریت 
بحران« مــورد ارزیابی قرار گرفته که 
در بخش »سانحه ریلی« آمده است: 
از کارکرد درســت سیســتم کنترل 
اتوماتیک قطار ATC  اطمینا ن حاصل  
شــد و وقوع ســانحه ناشی از خطای 
انســانی تعدادی از کارکنان راه آهن 
شمال شــرق ۱ که به طور مســتقیم 
نقش داشته اند مشخص شد، نوع قصور 

تعیین شــد و نظریه کمیسیون عالی 
سوانح برای ادامه رسیدگی مطابق رویه 

قانونی به قوه قضائیه ارسال می شود.
با ایــن حال، مدیــرکل راه آهن 
شمالشــرق ۱ اعلام اســامی قطعی 
مقصران سانحه قطار سمنان از سوی 
راه آهن که  کمیسیون عالی ســوانح 
در رســانه های کشور منعکس شد را 
تکذیب کرد و افزود: اینکه گفته شده 

خطای انسانی، نقص فنی و صعب العبور 
بودن مسیر سه عامل اصلی بروز سانحه 
تلخ 5 آذر بوده صحت نداشته و تنها 

در حد گمانه زنی است.
به گزارش ایســنا ، حمید در باغ 
عنبران، با بیان اینکه کمیسیون عالی 
سوانح راه آهن تاکنون اسمی از مقصران 
این سانحه نبرده اســت، اضافه کرد: 
هنوز بررسی ها در خصوص این سانحه 

تلخ تکمیل نشــده و اعلام مقصران تا 
پیش از اتمام تحقیقات، غیرقانونی و 

نادرست است.
باغ عنبران هرگونه اظهارنظر  در 
قطعــی و کارشناســانه در خصوص 
مقصــران این ســانحه کــه به مرگ 
بیــش از 45 نفــر از هموطنان مان 
انجامید را منوط به تکمیل بررسی های 
انتظار  کارشناسانه دانســت و گفت: 

می رود که رســانه ها از درج اخبار از 
مراجع غیرمسئول و گمانه زنی در این 

مورد اجتناب کنند.
وی با رد این شایعه که آموزش های 
فنی به پرسنل راه آهن شمال شرق در 
چند ماه منتهی به حادثه اخیر برگزار 
نشده است، افزود: این یک ادعا و خبر 
کذب است و همه دوره های آموزشی 
به روز در موعد مقرر برگزار شده است 
و عوامل مرتبط در آن حضور یافته اند.
مدیــرکل راه آهن شمالشــرق ۱ 
بــا بیان اینکه صــد در صد دوره های 
آموزشی مرتبط با مرکز کنترل ترافیک 
نیز برگزار شده اســت، تصریح کرد: 
آموزش ها در این بخــش با توجه به 
اهمیت آن همواره به طور جدی دنبال 
شده اســت. همچنین حمید در باغ 
عنبران اظهار کرد: چند نفر از پرسنل 
راه آهن که به دنبال ســانحه اخیر با 
حکم دادستانی دستگیر شده بودند، 
براساس قوانین با ضمانت و وثیقه ای 
که راه آهن شمال شرق گذاشته امروز 

آزاد می شوند.
رئیس کمیسیون  حال  همین  در 
عالی ســوانح راه آهن با تکذیب خبر 
آزادی مقصران سانحه قطار مسافربری 

ســمنان- دامغان با قید وثیقه گفت: 
بررســی موضوع در مراجع قضایی با 

جدیت در حال پیگیری است.
حسین عاشوری در گفتگو با مهر، 
گفت: در حال حاضر، مقصران اصلی 
حادثه در بازداشــت به سر می برند و 
رسیدگی قضایی موضوع توسط مراجع 
ذیربط، با جدیت در دست اقدام است.

روز جمعــه پنجم آذرمــاه قطار 
مســافری مســیر سمنان-مشهد در 
حوالی سمنان به واگن انتهایی قطار 
مســافری تبریز-مشــهد که به علت 
یخ زدگــی ترمز متوقف بوده اســت، 
برخــورد کرد. در ایــن حادثه که به 
حادثه منجر شد، 4۸ تن جان باختند.
گفتنی اســت تأکیــد دولت بر 
کارکــرد درســت سیســتم کنترل 
اتوماتیک قطار در حالی اســت که بر 
اســاس اسناد منتشــر شده سیستم 
ATC در 6 ماه گذشته حدود 4هزار 

مورد اعلام خطا داشته است.
به اعتقاد کارشناسان تلاش دولت 
برای بیان خطای انسانی به عنوان علت 
اصلی حادثه سمنان برای رفع اتهام از 
مدیران وزارت راه بویژه شــخص وزیر 

صورت می گیرد.

اظهارات متفاوت مسئولان راه آهن درباره نتایج بررسی حادثه قطار سمنان

با وجود اجرای توافق برجام و تعهد طرف غربی مبنی بر عدم 
تحریم جدید علیه ایران طی روزهای گذشته شرکت هواپیمایی 
آســمان از سوی اتحادیه اروپا به بهانه موارد ایمنی پرواز تحریم 

شده است.
به گزارش فارس، طی روزهای گذشته خبری به نقل از رویترز اعلام 
شــد مبنی بر اینکه اتحادیه اروپا شرکت هواپیمایی آسمان را از پرواز در 
حوزه این اتحادیه به واسطه آنچه که نگرانی های ایمنی پرواز خوانده اند، 

منع کرده است.
طبق تحلیل رویترز این اقدام اتحادیه اروپا ضربه ای به ایران بوده است 
که در حال خرید هواپیمای جدید برای نوسازی ناوگان فرسوده خود پس 

از لغو تحریم های غرب علیه این کشور است.
بنابراین گزارش کمیســیون اروپا در بیانیه ای اعلام کرد که شرکت 
هواپیمایی آســمان به لیســت ایمنی پروازهای اتحادیه اروپا اضافه شده 

است که این فهرست شامل شرکت های هواپیمایی است که استانداردهای 
بین المللی را رعایت نمی کند.

پس از انتشار این خبر روابط عمومی شرکت هواپیمایی آسمان اعلام 
کرد این شــرکت هواپیمایی تاکنون پروازی به کشورهای عضو اتحادیه 
اروپا نداشــته اســت و هم اکنون نیز برنامه ای برای انجام پروازها به این 

کشورها ندارد. 
در ادامه این اطلاعیه شرکت هواپیمایی آسمان آمده است: در آینده 
هرگاه که قرار باشــد این کشــورها در مقاصد پروازی هواپیمایی آسمان 
قرار گیرند الزامات و اســتانداردهای اروپا رعایت خواهد شد و مجوزهای 

لازم اخذ می شود.
در پایان این اطلاعیه آمده است: هم اکنون شرکت هواپیمایی آسمان 
تحت استانداردهای ایمنی و نظارت سازمان هواپیمایی کشور جمهوری 

اسلامی ایران پروازهای خود را انجام می دهد.

بنابراین گزارش با وجود امضای توافقنامه برجام اتحادیه اروپا ســعی 
می کند به هر طریقی موضوع تحریم های صنعت حمل و نقل هواپیمایی 
ایران را زنده کند که این مســئله می تواند یکی از مصادیق نقض برجام 

محسوب شود.
هرچند این تحریم جدید از ســوی اتحادیه اروپا به دلایل هســته ای 
نبوده و شــرکت هواپیمایی آسمان هم اعلام کرده است که اصلًا پروازی 
به اروپا ندارد ولی این رفتار اتحادیه اروپا نشان می دهد که آنها به دنبال 
بهانه جویی و ادامه روند پیشین در رفتار خود با ایران هستند، چه اینکه 
قرار بود حدود ۱30 هواپیما پس از برجام وارد ایران شــود و حتی وزیر 
راه از ورود تعــدادی از هواپیماها در پاییز به صورت قطعی خبر داده بود 
ولی هم اکنون مشــاهده می شود نه تنها هواپیماهای مذکور به ما تحویل 
داده نمی شود، بلکه تحریم های جدیدی هم به صنعت هوایی ایران اضافه 

شده است!

رئیس شرکت آلمانی بیل فینگر گفت: بانک های غربی برای پروژه های 
بزرگی که در ایران انجام می شــود حمایت مالــی نمی کنند و ما روی 

پروژه های چند ساله تمرکز نداریم.
به گزارش خبرگزاری فارس به نقل از رویترز، توماس بلیدز رئیس شــرکت
بیل فینگر آلمان در مصاحبه با روزنامه آلمانی هندرزبلت گفت: فاینانس مانع اصلی 
شرکت هایی است که به دنبال سرمایه گذاری در ایران هستند. اینکه سرمایه گذاران 

دیگر کشورها دوباره برای حضور در ایران اعتماد کنند زمان خواهد برد.
بلیدز افزود: بزرگترین چالشی که اکنون در ایران می بینیم حمایت های مالی 
پروژه ها است، بسیاری بانک های غربی برای پروژه های بزرگی که در ایران انجام 
می شود فاینانس نمی کنند زیرا نگران هستند که روابطی که بین ایران و کشورهای 
دیگر حاکم است برهم بخورد. رئیس این شرکت آلمانی گفت: در پاسخ به ایرانی ها 
که می گویند »پول خود را به کشــور ما بیاورید« سعی می کنیم روی پروژه های 
کوچکی کار کنیم که در مدت چند ماه انجام می شود و برروی پروژه های زمان بر 
چندین ســاله تمرکز نداریم. بلیدز ادامه داد: تنها صنایع نفت و گاز این کشــور 
نیست که سرمایه گذاری را جذاب می کند، تقاضای زیادی در تکنولوژی محیطی 

هم هست چرا که میزان آلودگی هوای تهران بسیار زیاد است.
رئیس شرکت آلمانی بیل فینگر گفت: بازارهای شرق خاورمیانه نظیر مصر، 
عربستان و کشورهای خلیج فارس به سرمایه گذاری بیل فینگر علاقه مند هستند.

عالی  کانــون  رئیــس 
کارگران  صنفی  انجمن های 
می گوید شاید عده ای برنجند 
و مــا را نکوهش کنند ولی 
سختی  حقیقت  نمی توانیم 

زندگی را بیان نکنیم.
غلامرضا عباسی در گفت وگو 
با ایســنا، تاکید کــرد: بعد از 
امنیت شغلی، دستمزد مهم ترین 
مســئله زندگی کارگران است 
و جامعــه کارگری همــواره  از 
دســتمزد منصفانه بــا در نظر 
گرفتن معیشت خانوار کارگری 

استقبال کرده است.
وی گفت: دوران هشت ساله 
جنــگ تحمیلی باعث شــد تا 
دســتمزد کارگران عقب بیفتد 
و بعــد از آن هیچ وقت درصدد 

جبــران ایــن عقب افتادگــی 
برنیامدیم تا امروز که کارگران 

با شرایط سخت، معیشت خود 
را می گذرانند.

عباســی با بیان اینکه مزد 
کارگــران از بیشــتر گروه های 

درآمدی عقب مانده است، تاکید 
کرد: یک کارگر با مزد ۸۱2 هزار 
تومانی قادر به اداره زندگی خود 
نیست چه برســد به آنکه یک 
بنابراین  خانواده را تامین کند. 
دستمزد کارگران زمانی واقعی 
می شود که تورم سبد هزینه های  

کارگران محاسبه شود.
این مقام مســئول کارگری 
افزود: می گویند نرخ تورم پایین 
آمده اســت ولی چرا کارگران 
این کاهــش را در زندگی خود 
احساس نمی  کنند؟ شاید برخی 
از گفتن حقیقــت برنجند و ما 
اما حقیقت  را نکوهش کننــد 
همیشه تلخ است و ما نمی توانیم 
حقیقت دشواری زندگی کارگران 

را بیان نکنیم.

ینکــه  ا بیــان  بــا  وی 
در  ســه جانبه  گفت وگوهــای 
جلسات مزد اثرگذاری خود را از 
دست داده است، گفت: چانه زنی 
برای دستمزد خوب است ولی 
وقتی حالت تشریفاتی می گیرد 
نتیجه نمی دهــد؛ ما معتقدیم 
کــه قانون باید به معنای واقعی 
اجرایی و هر دو مؤلفه ماده 4۱ 
یعنی تورم و سبد معیشت با هم 

دیده شود.
رئیس کانون عالی انجمن های 
صنفی کارگران در پایان پایبندی 
به بند دو ماده 4۱ قانون کار را 
خواستار شد و گفت: حداقل مزد 
باید با خط فقر برابری داشــته 
باشــد تا بتواند به بهبود وضع 

معیشت کارگران کمک کند.

رئیس کانون انجمن های کارگری:

کارگرانکاهشنرختورمراحسنمیکنند

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی و صنایع و معادن تهران گفت: 
تفاوت نرخ دلار در باراز و نرخ دولتی همچنان موجب ایجاد رانت اقتصادی 

و فساد می شود.
به گزارش صدا و سیما، اسداله عسگراولادی گفت: دولت در ارائه بودجه عجله 
کرد و چاره ای هم نداشت؛ زیرا نرخ ارز قبل از تحریم های اخیر به نرخ 3300 دولت 

رسیده بود اما از نظر اقتصادی و بودجه مردم مطلوب نیست.
وی اظهار داشــت: با این وضع نمی توان ارز را تک نرخی کرد و بانک مرکزی 
تلویحا با نرخ مورد قبول دولت موافقت کرده و در حال خرید و فروش است؛  این 
درحالی است که در چند سال اخیر بانک مرکزی نتوانست جواب تقاضای بازار را 

بدهد؛ برای همین است که نرخ رو به بالا می رود.
عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی و صنایع و معادن تهران افزود: خود دولت 
صاحب دلارهای نفتی و پتروشیمی است و با نرخ بالا می فروشد تا کسری را جبران 
کند؛ اما مجلس باید برنامه ریزی کند و دولت رضایت دهد تا دلار به نرخ 3500 تا 

3600 برسد و بتواند از عهده پرداخت بدهی ها و یارانه برآید.
عضو اتاق بازرگانی ایران گفت: باید مدیریت کنیم و با اهداف اقتصاد مقاومتی 
هماهنگ باشیم، اگر دولت به نرخ مصوب 3300 رضایت دهد و قیمت کف بازار 

3۸00 باشد، باعث ایجاد رانت اقتصادی و فساد گسترده ای می شود.
وی گفت: راهکار ما دلار 3600 تومانی است و دولت باید با چند اقتصاددان 
مطرح مشورت کند تا دچار بدهی های معوقه و گرفتاری مالی نشود؛ زیرا در چند 
سال اخیر دچار بدهی های زیادی شدیم و بزرگ ترین بدهکار کشور هم دولت است.

عضو هیئت نمایندگان اتاق ایران:

دولت عامل گرانفروشی دلار است

نایب رئیس کمیســیون عمران مجلس گفت: در عدم خروج 
مسکن از رکود، هم دولت و هم مجلس مقصر هستند.

سید هادی بهادری در گفت وگو با فارس با اشاره به اینکه کمیسیون 
عمران مجلس خروج مسکن از رکود را در دستور کار خود قرار داده است 
اما هنوز وارد صحن نشــده است اظهار داشت: برای قشرها و دهک های 

مختلف نیازمند سناریوهای مختلف و متفاوتی هستیم.
وی با بیان اینکه 30 درصد اقتصاد کشور وابسته به حوزه مسکن است، 
خاطرنشــان کرد: در این حوزه از وضعیت خوبی برخوردار نیستیم و باید 

برای خروج از وضع موجود نهایت تلاش خود را به کار گیریم.
نماینده مردم ارومیه با تأکید بر اینکه وجود 200 هزار خانه خالی از 
سکنه در تهران نشان می دهد که مشکلی از کمبود عرضه مسکن در تهران 
نداریم اما قدرت خرید پایین اســت که این واحدها به فروش نمی رسند، 
گفت: باید نیاز بازار مسکن را ارزیابی مجدد کرد چرا که بانسخه 20 سال 

پیش نمی توان مسکن را از رکود خارج کرد.
بهادری تأکید کرد: در عدم خروج مســکن از رکود، هم دولت و هم 
مجلس مقصر هســتند. بنابراین باید برای مسکن نسخه به روز ارائه کرد 
و نگذاشت انبوه سازی به ورطه نابودی کشیده شود پس باید سیاستهای 
مناسب در بخش مسکن اجرا شود تا هر چه زوتر ساخت و ساز و بخش 

مسکن از رکود خارج شود.

نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس:
دولت و مجلس

 در ادامه رکود مسکن مقصرند

مدیرکل اعتبارات بانک مرکزی از مخالفت این بانک با افزایش 
سقف وام ازدواج خبر داد.

سیدعلی اصغر میرمحمد صادقی در گفت وگو با فارس، در واکنش به 
برخی پیشنهادات برای افزایش سقف وام ازدواج در سال 96 اظهار داشت: 
اینکه در سال 95 وام ازدواج به ۱0 میلیون تومان افزایش یافت رشد خوبی 
بود و از طرف دیگر فشار زیادی به منابع قرض الحسنه بانک ها وارد گردید.
وی افزود: سیستم بانکی تمام تلاش خود را برای پرداخت وام ازدواج 
به همه متقاضیان می کند اما با این حال به دلیل افزایش قابل توجه سقف 

وام برخی افراد تا پایان سال در صف انتظار دریافت وام باقی می مانند.
مدیــرکل اعتبارات بانک مرکزی با تاکید بر اینکه ســقف وام ازدواج 
فعلا ۱0 میلیون تومان باقی بماند، گفت: بانک مرکزی کاملا با پیشنهاد 
افزایش ســقف وام ازدواج مخالف است چون در صورت افزایش دوباره ما 

نمی توانیم تقاضاها را پوشش دهیم.

بانک مرکزی: مخالف افزایش سقف
 وام ازدواج هستیم

داد:  قائم مقام سازمان جنگل ها هشدار 
بهره برداری و استفاده از خاک و قاچاق آن 

ممنوع است.
ناصر مقدســی با ابراز تعجب از قاچاق خاك 
گفت: اینکه برخی برای منافع زودگذر شخصی 

می پذیرند به کشور لطمه بزنند تاسف بار است.
مقدســی گفت: مســئله خاك و دیگر منابع 

طبیعی، مقررات و ضوابط خاصی دارد.
وی افــزود: به موجب مقررات در مورد منابع 
طبیعــی و باغی و زراعی منع مطلــق داریم تا 
برداشــت یا صادرات خاك صورت نگیرد، چون 
خاك یک عنصر حیاتی برای همه ملت ها و حیات 
بشر محسوب می شود که به عنوان یکی از عناصر 

چهارگانه مطرح بوده است.
قائم مقام سازمان جنگل ها و مراتع و آبخیزداری 
کشــور اعلام کرد: در بخش منابع طبیعی حدود 

۱30 میلیون هکتار از عرصه های بیابان ها، مراتع 
و جنگل ها اراضی منابع ملی اســت و به موجب 
قوانین حفاظت و بهره برداری از جنگل ها و سایر 
قوانین، بهره برداری و استفاده از خاك ممنوع است.
وی به حوزه معادن نیز ورود کرد و گفت: اساسا 
قاچــاق خاك از این بخش ناشــی می گیرد زیرا 
دسته ای از خاك ها به عنوان خاك های صنعتی 
تعریف می شود که عمدتا منشأ رسی دارند و بخش 
زیادی از آنها برای صنایع مختلف فرآوری می شود.

مقدسی تصریح کرد: محدوده منابع طبیعی، 
مشخص و معین است که اگر نظارت نشود شاهد 

قاچاق منابع طبیعی خواهیم بود.
وی هشــدار داد: با تمام قوا بــا این موضوع 
برخــورد می کنیم و در زمان جــرم و در همان 
محل برای تشکیل پرونده قضایی متخلفین اقدام 

می شود.

هشدارسازمانجنگلهانسبتبهقاچاقخاک

پس  از 2/5 ماه تاخیر دولت
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اتحادیهاروپاشرکتهواپیماییآسمانراتحریمکرد

رئیس یک شرکت آلمانی:
بانک های غربی پروژه های بزرگ را 

در ایران حمایت مالی نمی کنند


